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مشروح نشست هیات نمایندگان

در دهمین نشست هیات نمایندگان اتاق ایران چه گذشت؟

دهمین نشست از دور نهم هیات نمایندگان اتاق ایران که با حضور علیرضا رزمحسینی، وزیر صنعت، معدن و تجارت و

معاونان این وزارتخانه برگزار شد، به بحث درباره مشکلات روز اقتصاد ایران ازجمله لایحه بودجه 1400،مشکلات سامانه

جامع تجارت، لایحه تجارت و مشکلات بخشهای صنعت،معدن و تجارت اختصاص داشت.

دهمین نشست هیات نمایندگان اتاق ایران در دوره نهم، صبح امروز با حضور علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن و تجارت و معاونان این وزارتخانه برگزار شد.

در ابتدای این نشست، سیدحامد دریاباری و علیرضا کلاهی صمدی از اعضای هیات نمایندگان اتاق ایران به عنوان سخنرانان پیش از دستور، به ارائه توضیحاتی در حوزه های تخصصی شان پرداختند.

سیدحامد دریاباری، عضو هیات رئیسه کمیته انرژی های تجدیدپذیر، به تشریح وضعیت فعلی انرژی های تجدیدپذیر و چالش هایی که این صنعت با آن مواجه است، پرداخت.

او در همین زمینه به انتقاد از مصوبه ها و آیین نامه هایی پرداخت که هدف آنها توسعه صنعت انرژی های تجدیدپذیر است اما در عمل اجرا نمی شوند و همین منجر به آسیب این صنعت شده

است.

دریاباری با تاکید بر ظرفیت های گسترده ای که این صنعت دارد، اظهار کرد: متاسفانه تنها 4 درصد این ظرفیت ها در عمل مورد بهره برداری قرار گرفته است. این درحالی است که انرژی های

تجدیدپذیر طی ده سال گذشته با رشد قابل توجهی همراه بوده اند و 47 درصد کل سرمایه گذاری های خارجی صورت گرفته در کشور در این حوزه است.

به گفته این عضو هیات نمایندگان اتاق ایران، درصد عوارض، تسهیلات اجرایی نشده و عدم پرداخت مطالبات مهم ترین چالش هایی که فعالان صنعت انرژی های تجدید پذیر با آن مواجه هستند.

پس ازآن علیرضا کلاهی صمدی، به ارائه توضیحاتی درباره لغو معافیت صادرات مواد اولیه پرداخت و اظهار کرد: صنایع بالادستی سالانه ده ها هزار میلیارد تومان یارانه انرژی دریافت می کنند. در

شرایطی که اقتصاد ملی میلیاردها دلار به صنایع بالادستی کمک می کند و آن ها نیازی به معافیت ندارند. بلکه معافیت مالیاتی، شرایط فروش در بازارهای داخلی و خارجی را بر هم می زند.

او با تأکید بر اهمیت لغو معافیت صادرات مواد اولیه، خاطرنشان کرد: چنانچه این معافیت ها لغو شود، چندین هزار میلیارد تومان منابع آزاد می شود که دولت می تواند آن را صرف توسعه کشور

کند. از طرفی اگر این منابع به شکل هدفمند هزینه شوند، فرصتی را برای برقراری مشوق های صادراتی صنایع ساخت محور و خدمات فنی و مهندسی نیز فراهم می کنند. به خصوص در شرایطی که

هیچ مزیت نسبی برای تولید در کشور وجود ندارد.

بخش خصوصی محدود شده است

در ادامه، غلامحسین شافعی رئیس اتاق ایران ضمن خوشامدگویی به وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار کرد: اقدامات مؤثر آقای رزم حسینی و تلاش های سازنده ایشان قابل قدردانی است و روند

حرکت تولید و صادرات را امیدوارکننده می دانیم و امیدواریم این روش متفاوت در وزارت صنعت که حاکی از واقع بینی، دوراندیشی و اهلیت حرفه ای آقای رزم حسینی است، موردحمایت جدی قرار

گیرد.

او افزود: بخش خصوصی در این شرایط حساس کشور در جهت تحقق شعار سال و تأکیدات مقام معظم رهبری همواره آماده حرکت به سوی توسعه اقتصادی کشور بوده و خواهد بود.

شافعی در ادامه گفت: دولت، مسئول بسترسازی مناسب و حمایت از فعالان اقتصادی است؛ اما اغلب نتیجه سیاست گذاری های نامناسب در جهت عکس بوده است و سنگ اندازی های بعضی از

سازمان ها مسیر حرکت را دشوارتر کرده است. باکمال تأسف، علی رغم تأکیدات سیاست های اصل 44، میزان عمل بخش خصوصی به خصوص در دو سال گذشته به شدت محدودشده است.

رفع تحریم به دست دشمن است اما خنثی سازی آن به دست خودمان

رئیس اتاق ایران با تاکید بر ضرورت استفاده از فضای پساترامپ، افزود: رهبر معظم انقلاب مسیر حرکت در فضای پساترامپ درباره موضوع برجام را در دیدار با درست اندر کاران مراسم سالگرد

شهادت سردار سلیمانی و خانواده ایشان به گونه ای بیان کردند که بسیار راهگشاست. طبق بیانات ایشان، اگر بتوان تحریم را رفع کرد حتی یک ساعت هم نباید تأخیر کنیم؛ البته باید توجه داشت که

رفع تحریم به دست دشمن است اما خنثی سازی آن به دست خودمان است؛ بنابراین باید بیش از آنکه به فکر تحریم باشیم بر خنثی سازی آن تمرکز کنیم.

شافعی تاکید کرد: واقعیت آن است که از یک سو به دلیل تحریم های بی سابقه در دولت ترامپ کلیت اقتصاد ایران به ویژه بخش تولید و صادرات آسیب جدید دیده است. سهم اقتصاد ایران در

اقتصاد جهانی کاهش یافته است، هزینه مبادله اقتصاد به ویژه بخش تولید در اثر تحریم ها افزایش چشمگیری داشته و قدرت رقابت پذیری کشور در منطقه کاهش یافته است. نتیجه این

موضوعات توقف تقریبی رشد اقتصاد ایران در حدود یک دهه اخیر، کاهش درآمد حقیقی خانوارها و کاهش سرمایه گذاری در کشور بوده است. اگرچه سیاست گذاری های غلط ارزی و پولی و تجاری

و بودجه ای هم سهم بسیار مهمی در نابسامانی های اقتصادی دهه اخیر داشته اند؛ اما برای تحلیل منصفانه باید به دو نکته مهم توجه کرد.

او ادامه داد: اول آنکه همگی دست اندرکاران اقتصادی و دولتمردان در دولت های مختلف اذعان دارند که مشکلات ساختاری در اقتصاد ایران وجود دارد؛ اصلاح عمده ساختارهای معیوب نیازمند

تصمیم گیری های دارای هزینه به لحاظ سیاسی و اجتماعی است که در شرایط تحریم هیچ دولت و مجلسی حاضر به پذیرفتن چنین ریسک هایی نیست. دوم آنکه در شرایط تحریم عمده منابع

کشور ازجمله وقت مدیران اقتصادی صرف تصمیم گیری های روزمره برای جلوگیری از وقوع بحران ها و بروز مشکلات می شود و کمتر منابع یا فرصتی برای طراحی و استقرار اصلاحات ساختاری و

برنامه های بلندمدت باقی می ماند.

شافعی معتقد است: اصولاً یکی از اهداف تحریم آن بوده است که دست اندرکاران را به حدی سرگرم مدیریت روزمره کشور کند که فرصت و منابعی برای تعقیب اهداف بلندمدت نداشته باشند. فارغ

از هرگونه موضع گیری ناشی از رقابت های سیاسی داخلی آنچه مسلم است توجه به معیشت مردم و تولید کشور که در حال حاضر با مشکلات عدیده ای دست به گریبان است، بسیار حیاتی است.

او تاکید کرد: تولیدکنندگان و بخش خصوصی مولد که بازیگران اصلی عرصه اقتصادی به شمار می روند انتظار دارند که تصمیم گیران عرصه سیاست با درک شرایط نابسامان تولید در کشور و چالش

های به وجود آمده برای این بخش در دوران تحریم، با دیدی واقع بینانه تصمیماتی اتخاذ کنند که منافع ملی را حفظ کرده و گامی بلند برای بهبود اقتصاد و معیشت کشور برداشته شود که عزت

ایران نیز در گروی آن است. به عبارت دیگر به جای مجادله درباره این موضوع که لازم است به دنبال رفع تحریم باشیم یا خیر، سؤال این است که چگونه می توان از فرصت رفع تحریم ها برای قدر

کردن اقتصاد ایران از طریق تکمیل زنجیره های ارزش در تولیداتی که کشور در آن مزیت رقابتی دارد و همچنین افزایش تولید کالاهای اساسی و تحول در شیوه های تولید آن ها از طریق به کارگیری

فن آوری های پیشرفته و افزایش بهره وری آب وخاک و انرژی استفاده کرد.

چند نکته مهم بودجه از دیدگاه بخش خصوصی

رئیس اتاق ایران همچنین دیدگاه بخش خصوصی درباره لایحه بودجه 1400 را تشریح و اظهار کرد: قبل از هر چیز باید گفت فعالان بخش خصوصی به حجم وظایف دولت در حوزه های اقتصادی،

اجتماعی، سیاسی، فرهنگی، امنیتی و درعین حال دشواری انجام این وظایف در شرایط تحریم و در یک سال آتی شرایط کرونا واقف هستند و در حد توان خود با دولت همکاری می کنند و خواهند

کرد. اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران لایحه بودجه 1400 را بررسی کرده است؛ نقاط ضعف و قدرت آن را ارزیابی کرده و درنهایت پیشنهادهای عملی برای اصلاح برخی مشکلات آن را
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ارائه کرده است.

شافعی ادامه داد: به دلیل ریسک های مربوط به تأمین منابع پیش بینی شده و عدم انعطاف هزینه های دولت درباره آثار اقتصاد کلان بودجه 1400 بر ثبات اقتصادی سال آینده نگرانی وجود دارد.

در صورت عدم تحقق منابع حاصل از صادرات نفت با ترکیب مصارف فعلی که انعطاف ناپذیر است؛ جهش ارز و تداوم فزاینده و افزایش زیاد در نرخ سود دور از انتظار نیست.

او خاطرنشان کرد: دست اندازی بودجه ای به منابع صندوق توسعه ملی یکی از دلایل مهم عدم توسعه مناسب بخش خصوصی است که در بودجه 1400 تکرار شده بود. خوشبختانه با اعلام نظر رهبر

معظم انقلاب تا حدود زیادی رفع شد. امیدواریم در فرآیند بررسی و تصویب بودجه حکم ایشان موردتوجه قرار گیرد.

شافعی افزود: این نگرانی وجود دارد که رشد ارقام مالیات بر اشخاص حقوقی غیردولتی به میزان بیش از 50 درصد موجب فشار مضاعف عوامل وصول مالیات بر کسب وکارهای شناخته شده شود.

آیا این روش در نظام بودجه ریزی در جهت تحقق جهش تولید است؟ از طرفی، به رغم هدف دولت مبنی بر کنترل قیمت کالاهای اساسی و حمایت از اقشار آسیب پذیر از طریق تخصیص ارز به قیمت

ترجیحی، بر اساس گزارش های متعدد کارشناسی به هدف خود نرسیده است. یکی از ویژگی های لایحه بودجه 1400 مبهم بودن سیاست های ارزی و حمایتی دولت است.

رئیس اتاق ایران معتقد است: یکی از ضعف های نهادی بودجه ریزی در ایران، بی اعتبار بودن ترازهای بودجه ای مصوب مجلس شورای است که در عمل با سازوکار تخصیص، بخش عمده عدم تحقق

منابع نسبت به ارقام مصوب، از طریق عدم تخصیص اعتبارات مصوب به طرح های عمرانی جبران می شود که موجب طولانی شدن زمان افزایش قیمت تمام شده طرح ها و عدم استفاده از ظرفیت

پیمانکاری شده است.

او تصریح کرد: مسائل ناظر بر فرایند واگذاری پروژه ها و عدم شفافیت آن و همچنین مشکلات تأمین مالی این قراردادها از عمده چالش هایی است که سبب کاهش انگیزه بخش خصوصی برای

مشارکت در این گونه پروژه ها و توسعه مشارکت عمومی و خصوصی شده است.

او ادامه داد: در دو سال اخیر، سیاست افزایش حقوق و دستمزد برای جبران تورم انتخاب شده است. تجربه کشورهای مختلف اعم از توسعه یافته و درحال توسعه نشان می دهد راه حل مقابله با

فقر، افزایش سرمایه گذاری و تولید و هم زمان کنترل تورم است. در غیر این صورت در مسابقه افزایش حقوق و دستمزد و تورم، تورم برنده و آحاد حقوق و مزدبگیران بخش عمومی و خصوصی بازنده

است.

شافعی در پایان این بخش تاکید کرد: هنوز گزارش دقیق، علنی و روشنی درباره کیفیت بودجه شرکت های دولتی که حجم منابع و مصارف آن طبق لایحه بودجه 1400 بالغ بر 1600 هزار میلیارد

تومان است، منتشر نشده است. سرمایه های این شرکت ها متعلق به عموم مردم است و مردم حق دارند تا علاوه بر گزارش های دقیق، گزارش های کارشناسی درباره عملکرد سرمایه های در اختیار

این شرکت ها را داشته باشند.

پیشنهادهای مهم اتاق ایران در خصوص بودجه 1400

پس از آن غلامحسین شافعی، رئیس اتاق ایران به ارائه پیشنهادیی در خصوص لایحه بودجه 1400 و نظام بودجه ریزی پرداخت که بدین شرح است:

-1 بودجه 1400 استمرار سیاست های بودجه ریزی 50 سال گذشته است. قوه مجریه و قوه مقننه با درس آموزی از تجربه تحریم های اقتصادی که موجودیت و مقبولیت نظام سیاسی کشور را هدف

گرفته بود، با دو هدف اساسی بازآفرینی ساختار اجرایی کشور و بازتعریف نحوه مدیریت و استفاده از منابع حاصل از تولید (نه فقط صادرات) نفت و گاز در کشور، اصلاح ساختار بودجه ریزی در کشور

را دستور کار خود قرار دهند. چنین اصلاحاتی نیازمند استفاده از فرصت ها، تصمیم گیری های دشوار و حمایت گسترده آحاد مردم و کارشناسان است که زمینه های آن عمدتاً باید توسط سیاست

مداران فراهم شود.

هرگاه قوه مجریه و مقننه اقدامات عملی برای ساماندهی هزاران پروژه عمرانی و لغو اجرای صدها مورد از این طرح ها که توجیه اقتصادی ندارند و در اثر فشارهای محلی و منطقه ای و دستگاهی به

بودجه تحمیل شده است، اقدام کردند، هرگاه این دو قوه به جای دمیدن در خواسته های گروه های مختلف برای افزایش حقوق و دستمزد، سعی در حذف کسری بودجه ساختاری کردند، هرگاه این

دو قوه به جای روی آوردن به گسترش پرداخت یارانه به عنوان راهی برای حامی پروری سعی کردند که ثروت آفرینی و رشد اقتصادی بالاتر را هدف قرار دهند، هرگاه دستگاه دولتی و عمومی که دوباره

کاری و موازی کاری و پراکنده کاری می کنند و کم فایده بودن وجود آنها محرز است ادغام یا منحل شد و هرگاه منابع حاصل از نفت به جای آنکه صرف پرداخت حقوق و دستمزد شد، صرف رشد و

توسعه تولید شد آنگاه می توان گفت گام های عملی برای اصلاح ساختار بودجه برداشته ایم.

-2 تعیین تکلیف سیاست ارزی و حمایتی دولت در بودجه 1400 ضروری است، پیشنهاد مشخص درباره این موضوع آن است که یا مابه التفاوت قیمت حمایتی کالاهای اساسی با قیمت ارز به شکل

یارانه نقدی به مردم پرداخت شود و یا سبد کالای مشخصی تبیین و دسترسی مردم به این سبد با قیمت های یارانه ای تضمین شود.

-3گزارش مستقلی درباره دلایل توجیهی پیش بینی رشد 55 درصد مالیات بر اشخاص حقوقی خصوصی و درعین حال رشد منفی اشخاص حقوقی دولتی موردنیاز است به گونه ای که نشان دهد هر

یک از متغیرها مانند تورم و نرخ ارز چه تأثیری بر سود شرکت ها در بخش های مختلف از قبیل پتروشیمی، فولاد، معدن و غیره گذاشته اند و چه سهمی در این پیش بینی دارند. همچنین چه سهمی

از این افزایش مربوط به مقابله با فرارهای مالیاتی یا کاهش فعالیت ها و امتیازهای مالیاتی است.

-4مجلس شورای اسلامی در تصویب بودجه طی حکمی دقیق روند نامطلوب 20 سال اخیر را تغییر دهد و تخصیص حداقلی از منابع حاصل از نفت و گاز به طرح های عمرانی را تضمین کند و دولت

تنها مجاز باشد که پس از تخصیص اعتبارات عمرانی در صورت مازاد منابع حاصل از نفت و گاز بر اعتبارات طرح های عمرانی منابع اضافی را صرف پرداخت هزینه های جاری کند.

بررسی ریشه های تورم در کشور و اقدامات مناسب برای مقابله با این پدیده از دیگر موضوعاتی بود که رئیس اتاق ایران در سخنرانی خود مورد توجه قرار داد.

تورم، دلایل سیستمی دارد و با گران فروشی متفاوت است

شافعی در این زمینه گفت: از ابتدای دهه 50 خورشیدی تاکنون به دلیل اجرای سیاست های پولی، مالی و ارزی نامناسب اقتصاد ایران متأسفانه دچار تورم دورقمی پایدار شده است. در دوره هایی از

این بازه زمانی که نرخ تورم از میانگین بلندمدت حدود 17 درصدی بسیار فراتر رفته است. بحث مقابله با گران فروشی به موضوع روز تبدیل شده است و جالب است که فراغ از نظام سیاسی و نگرش

های حاکم بر دولت و مجلس این موضوع دائم در حال تکرار است. صحبت از گران فروشی زمانی قابل قبول است که اول تورم در هزینه های تولید وجود نداشته باشد و دوم، دوباره یک یا چند قلم

کالا با موضوع افزایش قیمت روبه رو باشیم،

او افزود: زمانی که تولیدکننده با افزایش هزینه ها روبه روست، نقدینگی دائم در حال افزایش است و قیمت عموم کالاها و خدمات افزایش پیدا می کند، نمی توان انتظار داشت که با نظارت های

اداری قیمت را کنترل کرد. به تازگی در رسانه ها افزایش قیمت مرغ را به گران فروشی نسبت داده و تولیدکنندگان مورد هجمه قرار گرفته اند، باید توجه داشت در تحلیل مسائل اقتصادی، داشتن نگاه

سیستمی از الزامات اساسی است و بررسی رابطه علت و معلولی باید به درستی صورت گیرد، در غیر این صورت تولیدکنندگانی که در شرایط جنگ اقتصادی به شیوه های مختلف در تلاش برای

جلوگیری از توقف تولید هستند سرد خواهند شد و عرصه تولید را رها خواهند کرد.

رئیس پارلمان بخش خصوصی اظهار کرد: اتاق ایران نیز به عنوان نماینده بخش خصوصی از گرانی کالای اساسی ناخشنود و دل نگران است زیرا معیشت خانوار به شدت در اثر بالا رفتن قیمت این

کالاها متأثر خواهد شد اما ریشه یابی دقیق علل گرانی باید در دستور کار مسئولان قرار گیرد و از فضاسازی های متشنج کننده پرهیز شود. در چنین فضاهایی افراد سودجو سوءاستفاده کننده رشد می

کنند و اغلب پنهان می مانند و تولیدکننده واقعی جریمه اشتباهات دیگران را باید پرداخت کند.

او پیشنهاد داد: اتاق ایران پیشنهاد می کند مسئولان برای حل مسئله تورم به جای مصاحبه های جنجالی و متهم کردن تولیدکننده به گران فروشی، موضوع ریشه های تورم را بررسی کنند. کسری
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بودجه ساختاری که به طور دائم با درآمدهای نفتی پوشش داده می شود تا رأی دهندگان را در کوتاه مدت راضی نگه دارد در کنار عدم استقلال بانک مرکزی و اتلاف منابع کشور در اثر بی برنامگی،

ریشه های اصلی تورم در ایران هستند. بنابراین قبل از تولیدکنندگان هر مسئولی باید از خود سؤال کند که کدام رأی و کدام تصمیم من منجر به تورم شده است. از طرفی باید بین رضایت و مصلحت

مردم، اولویت را به مصلحت مردم دهیم.

ضرورت بازبینی در سیاست های تجاری

«بزرگ ترین پیمان تجارت آزاد جهان موسوم به RCEP و دلالت های آن برای ایران»، دیگر محور سخنرانی رئیس اتاق ایران بود و او در همین زمینه گفت: به تازگی توافق اقتصادی بسیار مهمی بین

15 کشور آسیا و اقیانوسیه مشتمل بر ده کشور جنوب شرق آسیا (آ سه آن) متشکل از مالزی، اندونزی، فیلیپین، سنگاپور، تایلند، کامبوج، لائوس، میانمار، ویتنام، برونئی و 5 کشور چین، ژاپن، کره

جنوبی، استرالیا و نیوزیلند در قالب بزرگ ترین پیمان تجارت آزاد جهان موسوم به پیمان مشارکت اقتصادی جامع منطقه ای صورت گرفت. این پیمان که پس از 8 سال مذاکره در 25 آبان 99 به امضا

رسید ترکیب متنوعی از اقتصادهای توسعه یافته و ثروتمند تا اقتصادهای با کمترین درجه توسعه یافتگی را گرد هم آورده است و حدود 30 درصد از تولید ناخالص داخلی جهانی و بازاری معادل 2.2

میلیارد نفر یا تقریباً 30 درصد جمعیت جهان را دربرمی گیرد که متأسفانه در ایران چندان به آن توجه نشد درحالی که این پیمان می تواند هم برای اعضا و هم برای اقتصادهای خارج از آن مانند

ایران دارای دلالت های مهمی باشد.

اتاق ایران بلافاصله گزارشی درباره این پیمان منتشر کرد و تصویری از خود توافق، دلالت های آن برای جهان و پیامدهای عدم حضور ایران در این توافق کلان منطقه ای ارائه داد که به آن توجه جدی

نشد.

اهداف اصلی این پیمان، حذف تدریجی موانع تعرفه ای و غیر تعرفه ای در حوزه تجارت کالا، حذف تدریجی محدودیت ها و اقدامات تبعیض آمیز در حوزه تجارت خدمات برای ایجاد محیط سرمایه

گذاری آزاد، تسهیل کننده و رقابتی در منطقه عنوان شده است. آنچه این پیمان را از توافق نامه های مشابه قبلی متمایز می کند عبارت اند از اعضا، متن قانونی توافق، انعطاف های آن و گستره

مشمولیت آن که قابل توجه هستند.

ازنظر کاربردی، دستاوردهای این پیمان، هماهنگ سازی قواعد مبدأ ناهمگون بین کشورهای مختلف منطقه است. امکان استفاده از رویه های تجاری هماهنگ سازی شده با توجه به پیچیدگی های

تجارت در منطقه آسیا-اقیانوسیه به ویژه در ارتباط با اقتصادهای کمتر توسعه یافته منطقه دستاورد کوچکی نیست. این پیمان نخستین قرارداد تجارت آزاد بین دو کشور چین و ژاپن و دو کشور ژاپن

و کره جنوبی را به امضا درآورده است که از این حیث دستاورد بی سابقه ای است. احتمال دارد تا پیش ازاین توافق، مصالحه این قدرت های اقتصادی بسیار دور از ذهن به نظر می رسد؛ اما امروز

چین به عنوان رقیب جدی آمریکا و دو کشور ژاپن و کره جنوبی به عنوان متحدان اصلی آمریکا بر سر منافع اقتصادی و ملی شهروندان خود پای یک تیر و یک پیمان نشسته اند. مؤلفه بسیار مهم و

متمایزکننده دیگر این توافق مسامحه و همراهی بین کشورهاست که به مدد آن اتفاق نظر بین چنین گروهی از کشورهای متنوع و نامتجانس به لحاظ توسعه اقتصادی و سیاسی حاصل شده است.

شافعی معتقد است: دلالت های این توافق منطقه ای مهم از منظر اثرات آن بر آمریکا، چین و اتحادیه اروپا، دارای اهمیت است و درواقع RCEP می تواند از یکسو با کاهش نقش آمریکا در تدوین

قانون تجارت و از سوی دیگر با تغییر مسیر زنجیره های تأمین به سمت حاشیه های ترجیحی ایجاد شده در آسیا همراه باشد که این امر می تواند به معنای کم رنگ شدن نقش آمریکا و از سوی دیگر

گسترش نفوذ اقتصادی چین در منطقه باشد.

او تاکید کرد: با عنایت به نکات فوق و آثار جهانی توافق، دلالت های بیرون بودن ایران از این بلوک اقتصادی قوی از دو منظر دارای اهمیت است. از منظر نخست، کاهش قدرت و رقابت پذیری کشور

در عرصه تجارت بین المللی تحت تأثیر رفتار توجیهی در زمینه تعرفه های گمرکی که بین بازیگران این پیمان ناهماهنگی با رویه های تجارت منطقه ای و حتی دشوار شدن مسیر پیوستن به نهادهای

بین المللی ازجمله سازمان تجارت جهانی در سال های پیش رو در کنار انزوای اقتصادی ایران در بلندمدت ذیل اثرات اقتصادی عدم حضور در زنجیره ارزش منطقه ای قابل بررسی است.

از منظر دوم عدم التزام به قواعد تسهیل کننده بین المللی دارای آثار اقتصادی قابل توجهی بر محیط کسب وکار داخلی خواهد بود. زیرا عدم پیوستن و تبعیت از نظام های هماهنگ کننده بین المللی

که از درس های آن می توان در محیط کسب وکار داخلی بهره جست می تواند به عدم نهادسازی های مرتبط و عدم حرکت در مسیر تسهیل محیط کسب وکار داخلی دامن زد.

شافعی تصریح کرد: ازنظر اتاق ایران، بازبینی در سیاست های تجاری کشور ضروری است؛ نخست آنکه منش فکری و الگوی رفتاری بدنه تصمیم گیر و تصمیم ساز جامعه باید به سمت همگرایی با

دنیا، تعامل سازنده بر مبنای منافع اقتصادی متقابل و مشارکت در بلوک های اقتصادی به جای بلوک های ایدئولوژیک تغییر کند و سپس علاوه بر تکیه بر مزیت های نسبی کشور که در شرایط فعلی

بیشتر متکی بر منابع و خام فروشی هستند باید به خلق مزیت و ایجاد ارزش افزوده بپردازیم تا بتوانیم از منافع اقتصادی و استراتژیک حضور در شبکه تعاملات بین المللی به طور متقابل منتفع

شویم. در همین راستا موضوع بهره گیری از فرصت احیای برجام دارای اهمیت است.

مشکلات سامانه تجارت و صدور کارت بازرگانی

در ادامه، کیوان کاشفی عضو هیات رئیسه اتاق ایران گزارشی درباره صدور کارت بازرگانی و مشکلات فعالان اقتصادی با سامانه جامع تجارت ارائه داد.

او در ابتدا، حکم قانون در خصوص مسئولیت اتاق ایران را در صدور کارت بازرگانی و همچنین ایجاد سامانه یکپارچه کارت بازرگانی هوشمند تشریح کرد.

کاشفی با اشاره به مشکلات سامانه جامع تجارت از زمان راه اندازی، تصریح کرد: طی 5 ماه گذشته، 54 جلسه بین اتاق ایران و مسئولان درباره مشکلات این سامانه برگزار شد و اگرچه برخی مشکلات

با تعامل حل شده است اما هنوز عمده مشکلات پابرجاست.

کاشفی «مشکلات فنی و سامانه ای»، «مشکلات قانونی و مقرراتی» و «طولانی شدن زمان فرآیند» را به عنوان اصلی ترین مشکلات سامانه جامع تجارت عنوان کرد و گفت: افزایش زمان برای صدور و

تمدید کارت بازرگانی، موجب ایجاد نارضایتی بین فعالان شده است. ضمن اینکه تفاسیر مختلفی از قانون و آیین نامه توسط دو سامانه صورت می گیرد.

او همچنین میانگین زمان صدور و تمدید کارت بازرگانی در سامانه یکپارچه هوشمند اتاق ایران را در بازه های زمانی مرداد 98 تا تیر 99 و مرداد 99 تا آذر 99 اعلام کرد.

بر این اساس، از مرداد 98 تا انتهای تیر 99، 26 هزار کارت بازرگانی (میانگین ماهانه 5200 کارت) صادرشده است که متوسط کل فرایند صدور و تمدید 13 روز بوده است؛ اما از مرداد 99 تا انتهای

آذر 99 تعداد کارت های صادرشده 4 هزار عدد (میانگین ماهانه 800 کارت) و متوسط کل فرآیند صدور و تمدید 26 روز بوده است.

قوانین دست و پاگیر مانع رونق صادرات شد

محمدرضا انصاری، نایب رئیس اتاق ایران با توجه به حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت از فعالیت های کمیته ارزی اتاق ایران از سال 97 سخن گفت و اعمال سیاست ها و قوانین دست و پاگیر در

این حوزه را برخلاف رویکردهای توسعه محور دانست. او تأکید کرد: خوشبختانه با حضور شما به عنوان وزیر صنعت، معدن و تجارت به نظر می رسد شرایط رو به بهبود است و امیدواریم بتوانید به

عنوان متصدی امر تولید و تجارت در برابر سیاست های بانک مرکزی، قدم های مؤثری بردارید.

بر اساس اظهارات او، اختراعی با عنوان سامانه نیما و سیاست گذاری هایی به بهانه تأمین کالاهای اساسی کشور، تنگنایی بودند که موانع جدی رونق صادرات شدند و متأسفانه همچنان تأکید خاصی

روی آنها وجود دارد.

مخالف تغییر کامل قانون تجارت هستیم

احمد آتش هوش، رئیس کمیسیون حقوقی و حمایت قضائی و مقرراتی اتاق ایران با توجه به شروع مجدد بررسی لایحه تجارت در مجلس، تاریخچه ای از روند بررسی این لایحه در طول 15 سال

5 صفحه 3 | ITShams.ir - قدرت گرفته از پرتال شمس



گذشته ارائه داد و گفت: تا الآن سه کتاب اول مربوط به این لایحه در مجلس تصویب شده که با توجه به ایراد شکلی شورای نگهبان بر مصوبه مجلس، همچنان به صورت معلق باقی مانده است. اتاق

ایران این مصوبه را مورد نقد قرار داده و اعتقاد دارد 41 ماده اول مربوط به قراردادهای تجارتی می تواند اختلال سنگینی در جامعه تجاری کشور وارد کند.

این فعال اقتصادی تغییر یکجا و کامل قانون تجارت را برای روابط تجاری کشور، آسیب زا دانست و تصریح کرد: قانون تجارت، تنظیم کننده روابط تجاری کشور است که رابطه مستقیمی با اقتصاد

دارد. قانون تجارت یک قانون بالادستی است که نمی توان آن را یکجا تغییر دهیم. ذی نفعان این قانون تعداد بالایی از افراد هستند که نمی توان آنها را ناگهان با حجم زیادی از بندهای قانونی جدید

مواجه کنیم.

رئیس کمیسیون حقوقی اتاق ایران بر وجود نواقص در قانون تجارت تأکید کرد و افزود: این مشکلات و نواقص، موجب نشده تا امورات دادگاه ها و روابط تجاری کشور متوقف شود، بنابراین با یک

مسئله فوری و حساس روبه رو نیستیم.

آتش هوش عمر قانون تجارت فعلی را حدود 80 سال دانست و افزود: در این مدت کلیه رویه های قضائی و تجاری کشور شکل گرفتند و آگاهی کاملی نسبت به این بخش بین قضات و فعالان

اقتصادی وجود دارد. نمی توان با نادیده گرفتن این ظرفیت، ناگهان 1200 ماده جدید قانونی را در برابر این افراد گذاشت و از آنها بخواهیم از این پس بر اساس این قانون عمل کنند.

وی پیشنهاد اتاق ایران را اصلاح نواقص موجود به جای تغییر کامل قانون تجارت برشمرد و ادامه داد: تعدادی از نمایندگان مجلس در نامه ای به شورای نگهبان از این زاویه نیز به موضوع لایحه

تجارت نگاه کردند و به نظر می رسد، مجلس نیز با رویکرد اتاق ایران موافق باشد.

عضو هیات نمایندگان اتاق ایران، ذی نفع اصلی این قانون را از یک سو وزارت صنعت، معدن و تجارت و از سوی دیگر اعضای اتاق ایران معرفی کرد و با اعلام آمادگی اتاق ایران از رزم حسینی

درخواست کرد این موضوع را به عنوان متولی از سمت دولت، پیگیری کند.

عوارض صادراتی مواد معدنی لغو شود

بهرام شکوری، رئیس کمیسیون معدن اتاق ایران نیز خطاب به وزیر صنعت، معدن و تجارت، وضع عوارض برای مقابله با خام فروشی را اقدامی نادرست خواند و تصریح کرد: بخش خصوصی بر لزوم

ایجاد ارزش افزوده بیشتر، واقف است اما دولت نمی تواند تمام بخش های معدنی را به یک چشم نگاه کرده و قانونی کلی درباره همه انواع مواد معدنی صادر کند، برای مثال وضعیت تولید سنگ

های تزئینی نسبت به سایر محصولات، بسیار متفاوت است.

این فعال اقتصادی خواستار لغو عوارض صادراتی برای مواد معدنی شد و جایگزینی مکانیسم بورس برای تأمین نیاز داخلی را پیشنهاد داد. وی گفت: با این کار مازاد محصولات معدنی نیز مانند سایر

محصولات، آزادانه و حتی با دریافت انواع مشوق های صادراتی، صادر خواهند شد و در مقابل نیاز داخل نیز به خوبی تأمین می شود.

بر اساس اظهارات او، اگر قرار است برخی محصولات معدنی صادر نشوند، از ابتدا اجازه تولید بیشتر به آن داده نشود.

شکوری در ادامه به اهمیت زنجیره فولاد در کشور اشاره و با دخالت های دولت و قیمت گذاری دستوری در این زنجیره مخالفت کرد. به باور این فعال اقتصادی، دولت به خوبی می تواند از ابزار تعرفه

برای اعمال سیاست های حمایتی خود بهره ببرد و دیگر نیازی به قیمت گذاری دستوری نیست. چراکه این نوع دخالت ها تنها زمینه اقدامات رانت جویانه را فراهم می کند.

رئیس کمیسیون معدن اتاق ایران حمایت از صنایع بالادستی فولاد را برای رسیدن به تولید 55 میلیون تن در سال، ضروری خواند و تأکید کرد: اگر این حمایت ها تنها به حوزه فولاد محدود شود و

صنایع بالادستی مورد توجه نباشند، مشکلی حل نخواهد شد و کل زنجیره دچار اختلال می شود.

شکوری از مخالفت فولادی ها با پیشنهاد اتاق ایران درباره متوازن کردن سود در کل زنجیره به کمک تغییر نسبت ها، انتقاد کرد.

به باور این عضو هیات نمایندگان، تعامل با سازمان منابع طبیعی، انرژی اتمی و محیط زیست امکان پذیر است و بخش خصوصی می تواند از این طریق 95 درصد از مساحت حوزه های معدنی که

در اختیار آنهاست را برای اکتشاف و دیگر فعالیت های معدنی به دست بگیرد و انقلاب معدنی در کشور ایجاد کند.

شکوری همچنین از بررسی و مطالعه کمیسیون معدن اتاق ایران درباره قانون معادن خبر داد و گفت: این مطالعات و بررسی ها که به صورت بند به بند انجام شده در اختیار مسئولان قرار گرفت اما

هیچ توجهی به آن نشد، حال شنیدیم در مجلس طرحی آماده شده که متأسفانه رویکرد آن آسیب های جدی را متوجه بخش معدن خواهد کرد.

بنگاه های کوچک و متوسط به حمایت ویژه نیاز دارند

ابوالفضل روغنی، رئیس کمیسیون صنایع اتاق ایران به بهتر شدن شرایط در حوزه های ارزی، ترخیص کالاهای رسوب شده در گمرکات، بازار خودرو و فولاد از زمان حضور رزم حسینی در وزارت صنعت،

معدن و تجارت، اشاره کرد.

به اعتقاد وی، آنچه امروز بیش از هر چیز به حوزه تولید کشور آسیب می زند، بی توجهی به بنگاه های کوچک و متوسط و شرایط حاکم بر شهرک های صنعتی است؛ این واحدها بالغ بر 80 درصد

اقتصاد کشور را در اختیار دارند و 79 درصد اشتغال را ایجاد کرده اند اما متأسفانه تنها 6 درصد منابع مالی به آنها اختصاص دارد.

رسیدگی به وضعیت 9 هزار واحد نیمه فعال و تعطیل کشور، موضوع دیگری بود که روغنی به آن اشاره کرد. وی همچنین از وزیر صنعت، معدن و تجارت خواست تا روی شبکه سازی و خوشه سازی

های صنعتی متمرکز شود و شرایطی مهیا سازد تا استارت آپ ها در حوزه صنعت رشد کنند.

جذب سرمایه های داخلی و خارجی برای بنگاه های کوچک و متوسط، راه اندازی مجدد واحدها در شهرک های صنعتی، حمایت از واحدهای کوچک و متوسط برای استفاده از ظرفیت فرابورس،

تدوین قانون جامع حمایت از کسب وکارهای کوچک و متوسط، تدوین استراتژی توسعه صنعتی و عرضه مواد اولیه در بورس کالا بدون دخالت های رانت جویانه از مواردی بودند که از سوی رئیس

کمیسیون صنایع اتاق ایران مطرح شد.

روغنی حذف معافیت مالیاتی از صادرات مواد اولیه موردنیاز را خواستار شد و تأکید کرد: در حال حاضر بهای این مواد در داخل نسبت به خارج از مرزهای کشور، گران تر است و در واقع شرکت های

خارجی به جای ایرانی ها از منافع داخلی استفاده می کنند.

وی رتبه ایران را از نظر دسترسی بنگاه های تولیدی به منابع و تسهیلات، 104 اعلام کرد و افزود: در حال حاضر بنگاه های تولیدی دسترسی به منابع ارزان قیمت ندارند و باید منابع گران قیمت را از

بازارهای غیررسمی دریافت کنند.

این فعال اقتصادی همچنین پیشنهاد داد تا صندوق ضمانت صادرات، سرمایه خود را تا 500 میلیون دلار افزایش دهد و زمینه رونق صادرات را فراهم سازد.

رئیس کمیسیون صنایع اتاق ایران همچنین مخالفت خود با قیمت گذاری دستوری در حوزه های مختلف از جمله خودرو را اعلام کرد و گفت: متأسفانه حجم زیادی از منابع این بخش در دست

واسطه هاست که دلیل عمده آن هم وجود قیمت های دستوری است.

مبادا سرمایه ها از حوزه صنعت، معدن و تجارت خارج شود

جمشید نفر، رئیس کمیسیون توسعه صادرات غیرنفتی اتاق ایران در ادامه نشست هیات نمایندگان گفت: ما دو سال و نیم با بانک مرکزی در حوزه ارز تقابل می کردیم ولی با حضور آقای رزم حسینی

خیلی از مشکلات برطرف شده است؛ البته هنوز قسمت هایی از بخشنامه معاونت اقتصادی ریاست جمهوری در حوزه ارز عملیاتی نشده است.

نفر گفت: بزرگ ترین وظیفه وزیر صنعت، معدن و تجارت حفظ سرمایه در این سه حوزه است؛ کاری نکنید که سرمایه ها از این سه حوزه خارج شود؛ این سرمایه ها را حفظ کنید و افزایش دهید.

او ادامه داد: تشکیل جلسه کمیته ماده 2 ارزی کشور، براساس مصوبه جلسه نود و نهم شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی با حضور روسای اتاق ایران و دستور جلسات ذیل ضروری به نظر
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می رسد:

-مجوز رفع تعهد صادرکنندگان سال 1397 مانند سال های 98 و 99.

-تعدیل 20 درصد تعهد ارزی صادرکنندگان بابت هزینه های تحمیلی ناشی از تحریم

-اعمال معافیت و بازگشت مالیات ارزش افزوده صادرکنندگان سال 98 و 99

-اصلاح لیست واردات مواد اولیه در مقابل صادرات به جای تعرفه کالایی به کد کالایی

-افزایش مدت زمان ایفای تعهدات از چهار ماه به شش ماه و ده درصد مشوق برای رفع تعهد زودتر از موعد

-اجرایی شدن مصوبه شورای گفت وگو مبنی بر ریالی شدن اظهارنامه های صادراتی

-پذیرش مجدد اسکناس برای صادرکنندگان کوچک و متوسط و پذیرش سپرده گذاری ارزی

-رفع انسداد کارت های بازرگانی برای ایفای تعهدات

-ارائه معافیت های مالیاتی صادراتی به بخش ترانزیت خارجی با عنوان خدمات صادراتی

-ایجاد شرایط فروش ارز در مبادی ورودی و خروجی برای خرید ریالی تجار خارجی

-تکمیل سامانه جامع تجارت در اسرع وقت

-دادن مجوز صادرات به تشکل های صادراتی برای تأمین نیاز بازار

-جلوگیری از افزایش نامتعارف کرایه های حمل بار

-کمبود ماشین های یخچال دار باعث متضرر شدن کشاورزان شده است؛ کشور به 5 هزار دستگاه نیاز دارد که نیاز فوری برای کشور نصف آن است. بازار صادرات محصولات کشاورزی با تامین امکانات

تا دو برابر افزایش خواهد یافت.

سعی می کنیم واردات را تسهیل کنیم

در ادامه این نشست بعد از گفته های چند نفر از نمایندگان بخش خصوصی درباره مشکلات تامین مواد اولیه، مهدی صادقی نیارکی، معاون امور صنایع درباره پرسش نمایندگان از نحوه تأمین مواد

اولیه گفت: موضوع تأمین مواد اولیه یکی از مهم ترین بحث هایی است که هیات نمایندگان اتاق ایران به آن اشاره کردند؛ برای تأمین مواد اولیه در جاهایی کمبود داریم و سعی می کنیم عرضه مواد

اولیه مبتنی بر ارائه صورت مالی کارخانه ها باشد؛ ما در کالاهایی که کمبود داریم ناچاریم این رویه را به کارگیریم. البته سعی می کنیم واردات را تسهیل کنیم.

او ادامه داد: در حوزه تأمین ارز مشاهدات ما نشان می دهد مراجعه واحدهای تولیدی برای تأمین ارز کاهش یافته و ما گزارشی که از دوماهه گذشته داشتیم تخصیص ارز به سهولت انجام شده و

شرایط برای تأمین مواد اولیه بخش تولید سهل تر شده است.

صادقی نیارکی ادامه داد: می توانیم از ارز اشخاص، ارز واردات در مقابل صادرات خرد و ارز واردات در مقابل صادرات کلان استفاده کنیم. امروز شرایط طوری است که بتوانیم در برخی از حوزه ها از

سهمیه بندی خودداری کنیم و این همان خرید غیربهین یاب است. ولی باید در کالاهایی که کمبود داریم به سمت عدالت در توزیع برویم تا شفافیت و عدالت را عملی کنیم. ما سعی می کنیم خرید

مواد اولیه تا توزیع آن را ردیابی کنیم تا تخلفی صورت نگیرد. بسیاری از مشکلات واحدهای تولیدی از مسیر واردات حل شده است. امیدواریم مصوباتی که در ماده 177 داریم، اجرایی شود.

او گفت: ما نگران اجرایی نشدن این مصوبه هستیم ولی سعی می کنیم این تعهدات عملیاتی شود. در حوزه واردات مواد اولیه هم سعی می کنیم مشکلات را حل کنیم؛ ما به دنبال تأمین مواد اولیه

هستیم نه تعزیرات. هر کس بتواند مواد اولیه به کشور وارد کند از آن استقبال می کنیم.

او درباره رشد بنگاه های تولید گفت: در چند ماه گذشته 330 بنگاه اقتصادی، بالای 20 درصد رشد داشتند. ما در برخی حوزه ها رشد 5 هزار درصدی داشتیم و این نشان می دهد که تولید در کشور

جان می گیرد و وزارت صنعت، معدن و تجارت سعی می کند مشکلات واحدهای تولیدی را مرتفع کند.

خیلی ازمشکلات حل شده است

بعد از آن حمید زادبوم، رئیس کل سازمان توسعه تجارت گفت: ماده 177 از بیست ویکم آبان ماه اجرایی شده و من هم آمار ثبت سفارش دارم. اما اینکه با تأخیر انجام شده و بانک مرکزی به بانک

های عامل کمی ابلاغ کرده موضوع دیگری است و مشکلات پیش آمده ناشی از این است.

به گفته زادبوم از آبان ماه مسئول پیگیری تعهدات ارزی وزارت صنعت، معدن و تجارت است. با دستور وزیر کمیته اقدام ارزی با حضور نماینده اتاق بازرگانی، اتاق اصناف، اتاق تعاون و بانک مرکزی

تشکیل شده است.

زادبوم گفت: در استان ها هم کمیته اقدام ارزی تشکیل شده است. درنهایت مواردی که با ماده 177 پوشش ندارد، در کمیته اقدام ارزی بررسی می شود. البته همه مشکلات یک روزه و با یک

بخشنامه حل نمی شود. خیلی از مشکلات یک سال و نیم است که حل نشده بود ولی تا اختیار را به وزارت صنعت، معدن و تجارت بازگردانند، این مشکلات حل شده و یا در حال حل شدن است.

نمونه این، مسئله صنعت مس و روی است که سعی می کنیم این مشکلات حل شود.

او گفت: موضوع کارت بازرگانی یکی از موضوع هایی است که روی آن مقاومت هایی وجود دارد. ما از بهمن ماه سال گذشته درباره سامانه جامعه نجارت اقدام کرده ایم ولی تا اردیبهشت ماه هنوز

سامانه مشکلاتی داشت. ما مجبور شدیم از اول مردادماه سامانه تجارت را راه اندازی کنیم و این کار ماندگاری خواهد بود. اینکه کار در وزارت صنعت، معدن و تجارت یا در اتاق ایران انجام شود

مسئله ما نیست. هرچه قانون مبارزه با فساد بگوید ما به آن تمکین می کنیم. این برای ما منفعتی ندارد و سعی می کنیم فقط سیاست های ابلاغی خود را در آن دنبال کنیم.

شیوه نامه فولاد با همراهی بخش خصوصی نوشته شده است

داریوش اسماعیلی، معاونت امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت در ادامه این نشست از کارهای شورای عالی معادن گفت و اینکه خیلی از اختیارات تفویض شده است. البته

تفویض اختیار رفع مسئولیت نیست؛ اگر اشتباهی در استان رخ دهد ما هم مصون نیستیم ولی ما سعی می کنیم درصدد حل این مشکل هم باشیم.

او ادامه داد: موضوع هوشمندسازی فرآیندهای معدنی یکی از بحث هایی است که موردتوجه وزارتخانه است. رفع حبس معادن با بخشنامه ای که وزیر صادر کرده، حل خواهد شد. این از بیست

وسوم دی ماه شروع خواهد شد و 23 هزار محدوده بلاتکلیف، مشخص خواهد شد.

اسماعیلی درباره شیوه نامه فولاد گفت: بحث امضای طلایی، رانت، قیمت گذاری و غیره همه مواردی است که در شیوه نامه اصلاح شده است. هرگز وزارت صنعت، معدن و تجارت به دنبال قیمت

گذاری دستوری نبوده است. هیچ کس نمی تواند ادعا کند که در شیوه نامه موردی وجود دارد که نشان از قیمت گذاری دستوری دارد. اینکه از طریق بورس همه چیز عرضه شود، آیا قیمت گذاری

دستوری است؟

او ادامه داد: رانت در بالای زنجیره اتفاق می افتد؛ نمی توانیم در حوزه ای با 50 درصد پایین قیمت جهانی خرید کنیم و در موقع عرضه 50 درصد بالاتر از قیمت جهانی فروخته شود. این مسئله در

شیوه نامه فولاد حل می شود. او تأکید کرد: از رئیس و هیات رئیسه اتاق ایران تشکر می کنیم که در این مسیر با ما همراهی خوبی داشتند. اصل این شیوه نامه با همراهی تشکل های بخش

خصوصی مثل انجمن فولاد و فعالان تولیدکننده فولاد کشور نوشته شده است.
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تلاش ما روان سازی تجارت خارجی است

در بخش پایانی نشست هیات نمایندگان علیرضا رزم حسینی وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: ما به طورجدی به دنبال بازبینی در روند تجارت خارجی هستیم؛ دخالت های بی مورد در تجارت

خارجی را محدود می کنیم. ما این کار را با همکاری همه مسئولان و فعالان تجاری انجام می دهیم و سعی کرده ایم وزارتخانه به رسالت اصلی خود برگردد.

رزم حسینی گفت: تلاش ما به روان سازی در تجارت خارجی است البته بخشی از مشکلات به حوزه های دیگری برمی گردد.

او درباره مسئله کارت بازرگانی گفت: ما سعی می کنیم کارت بازرگانی جای خود را به شماره بازرگانی بدهد؛ در همه جای دنیا کارت بازرگانی منسوخ شده و برای کار تجاری نیاز به دفتر نیست و فرد

فقط باید کارهای خود را شفاف انجام دهد و کد مالیاتی داشته باشد.

او ادامه داد: من از موقع آمدن به وزارت صنعت، معدن و تجارت سعی کرده ام جلوی بخشنامه های خلق الساعه را بگیریم. در این مدت سعی کردم در جهت رفع موانع اقتصاد کشور گام بردارم. در

حوزه بازرگانی هم بارها گفته ام ما به دنبال مدیریت راهبردی بازار هستیم؛ ما به دنبال قیمت گذاری دستوری نیستیم. جنبه های رسانه ای و روانی موضوع اما این است که اگر ما در هر حوزه ای اقدام

مثبت انجام دهیم ده ها مورد منافع افراد به خطر می افتد و علیه ما سیاه نمایی می کنند.

رزم حسینی ادامه داد: گرانی در بازار به دلیل رشد نقدینگی، افزایش نرخ دلار، عدم تعادل عرضه و تقاضا و تحریم است؛ این خیلی روشن است. هر جا این مشکلات باشد حتماً قیمت بالا می رود و

من با فراوانی کالا به دنبال رفع موانع در بازار هستم. امیدواریم کار به سمتی برود که مشکلات واردات حل شود.

رزم حسینی ادامه داد: در حوزه سامانه جامع تجارت باید گفت که ما 40 سال از رویه جهان عقب هستیم؛ وزرای سابق برای ساماندهی سامانه تجارت کار کرده اند و ما هم روزبه روز تلاش می کنیم

این سامانه به روزتر شود تا گرفتاری مردم در این حوزه کمتر شود.

او ادامه داد: در رابطه با لایحه قانون تجارت گفته شد که این قانون 15 سال در حال رفت وآمد به مجلس است. از عمر این دولت هم چیزی نمانده است و در این مدت ما سعی می کنیم کارهای

مضر به حال اقتصاد کشور را انجام ندهیم تا دولت بعدی کارها را دنبال کند یا حداقل مانع تراشی نکنیم.

رزم حسینی گفت: ساختار وزارت صنعت، معدن و تجارت این گونه است که وزارتخانه ها باوجود ادغام همچنان ادغام نشده است. ما سعی کردیم در چارت سازمانی از کمک معاون ها، وزرای سابق و

مشاوران این مشکلات را حل کنیم تا این وزارتخانه کارایی بهتری داشته باشد.

او به مشکلات حوزه فولاد اشاره می کند: یک تبعیض اقتصادی در حوزه فولاد کشور بوده و هست و اگر بخواهیم به سمت عدالت برویم باید هزینه آن را پرداخت کنیم. البته این کار سختی است. باید

شفاف با مردم صحبت کنیم و مشکلات را بگوییم. اگر زنجیره فولاد با قیمت جهانی باشد باید محصول هم به قیمت جهانی باشد. چرا در هشت ماه گذشته قیمت فولاد در کشور با قیمت جهانی یکی

نبود؟ باید درباره این مشکلات شفاف سازی کرد. شما هم اگر به دنبال شفافیت هستید از این رویه حمایت کنید. اگر می خواهید چرخ تولید به درستی بچرخد، باید شفافیت باشد.

او ادامه داد: من باور دارم توجه به شفافیت حرکت مقدسی است و در این عرصه باید همه به هم کمک کنند. البته این مسیر مشکلاتی دارد. چه کسی گفته قیمت گذاری دستوری باشد؟ این تبلیغات

سوء است که حرکت سالم وزارت خانه را زیر سؤال ببرند. حکومت اصلاً به دنبال قیمت گذاری دستوری نیست.

رزم حسینی گفت: من به دنبال 100 یا 200 شرکت توانمند و برتر هستم که کارهای اقتصادی کشور را به دست آن ها بسپارم. وزارت صنعت، معدن و تجارت باید به سمت عدالت پیش برود. ما می

خواهیم از این شرکت ها کمک بگیریم برای توسعه متوازن کشور و کوچک کردن دولت. ما به دنبال مدیریت توسعه شرکت ها هستیم. وزارتخانه باید به این شرکت ها کارت سبز بدهد. البته پنجشنبه

نشستی با محوریت همین موضوع داریم و شما هم می توانید در این موضع ما را همراهی کنید. کشور را شما باید بسازید نه پول دولت. 80 درصد درامد دولت صرف هزینه عمومی می شود و نمی

تواند اقتصاد روستایی و خانوار را تقویت کند.

او تأکید کرد: ما آمادگی داریم با شما بخش خصوصی و تشکل های بخش خصوصی گفت وگو کنیم. مقام معظم رهبری از تجار و کارآفرین ها به عنوان «عابدین» یاد می کنند. در فرهنگ دینی ما

زکات و صلات همه برابر آمده است. چه کسانی زکات می دهند؟ کارآفرین. باید تفکر و نگاه به ثروت آفرینی عوض شود. باید کارآفرین کارت سبز داشته باشد تا در حوزه سرمایه گذاری احساس امنیت

کند. همه ارکان حاکمیت از کارآفرین و کارت سبز داشتن آن ها باید حمایت کند و اساس کشورداری همین است.
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